
innhold
— Utbygging ikke
en seLvføLge
Selv om Bjerkreim og Vefsria

ikke blir vernet, er det ikke gitt

at vassdragene blir utbygd,
hevder statssekretær Oyvind
Hàbrekke i Olje- og energi-
departementet.

Side 3

— For avhengig
av vannkraft
Gasskraft, nordisk krattnett og

eget industriselskap for kraft

star øverst pa ønske[isten til
prosess i nd ustri en.

Side 4

Ingen bøLge av GMO
Foreløpig har ingen bølge av
genmodifisert mat slatt inn

over Europa og det vil den
kanskje heller ikke gjøre.

Side 5

Tema: 90 år
med naturvern
• Fra nytte til nytelse
• Kraftutbygger endrer strategi

• Fra frivillig til Lønnsarbeider
• Naturvernforbundet til

kjøkken ben ken
• Mange menn, bare tre

kvinner

• Hvordan gripe yngrebølgen
• Forbundets fossefall

Side 7 til 16

Vannkraftutbygging er ofte blitt sett på som
negativt for [aksefisket, men nå viser en rapport
fra Norsk institutt for naturforskning det motsatte.
I Ork[a-vassdraget (bi[det) i Trøndelag har økt vinter
vannføring etter reguleringen av vassdraget bidratt

Natur & miljø
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ti[ bedre over[eve[sesforho[d for [aksen. Side 3
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leder

UredeLige
argumenter
Flertallet i Trondheim by
styre har bestemt seg for å
gi 200 miLLioner kroner i
subsidier til en gassror
ledning inn Trondheims
fjorden. I spissen for for
slaget står Arbeiderpartiet -

ledet av folk som inntil gait
ske nylig var aktive AUFere
og motstandere av gasskralt.

Nå vil de samme politikerne
ptinge ut med miHioner og
kan dermed komme til å
redde planene om i bygge
et ulonnsomt og sterkt for
urensende gasskraftverk i
Skogn. Pu toppen av det
hele hevder eks-AUFerne at
det ikke dreier seg om en
snuoperasjon, fordi 5 prosent
av utslippene fra gasskraft
verket skal renses. Dermed
blir altsa utslippene ikke
lenger i overkant av 2,1 mil
lioner tonn CO2 arlig, men i
overkant av 2 millioner tonn
arlig. Noe eks-AUFerne
apenbart synes er god miljø-
politikk. Begrunnelsen er at
de ønsker et pilotanlegg for
å videreutvikle løsninger for
C02-rensing. Men slike løs
ninger blir allerede utviklet
andre steder. Derfor bør poli
tikerne i Trondheim heller
bevilge noen kroner til studi
eturer, for eksempel til Ska
gerak energi som planlegger
et gasskraftverk hvor 90 pro
sent av utslippene renses.

Miljeargumentene for å be
vilge 200 millioner kommu
nale kroner til gassrorled
ningen inn Trondheimsfjor
den er ikke darlige. De er
ikke-eksisterende.

Et isflak på størrelse med Skott
land kU ler i havet ved Antarktis.
Sim er det hele i ng — med
hagleskumer, orkamier, tornimdoer
og soristoriner. Ihe I)ay i\lmer
tommiorrow er en kimiasi rolelilni
som denne giligen spiller på
frykiom i for ilmuingripende klima—
oimoliiiigt.i. Iåokelte leir påpekt at
lilnien er villedeode, men ska—
lrne bak il oen insisterer iløl—
giI\’ isen The lndepenclent på at

alt som blir vist i filmen er ba

sert pa vitenskapelige Likta.
l<Iimaforskere skal iinidlert id

allerede ha satt spørsmalstegn
ved tempoet på klimaendririg—

Stockholm-konvensjonen ørn
persistente organiske iniljogilter
(POPs) trådte i kralt i kraft 17.
mai. 50 stater har formelt god
kjent denne FN-avtalen, og der
med skal noen pestic:ider, diok—
siner og polyklorerte bilenyler
(PCII) ut av bruk. Disse tungt
nedbrytbare stoffene vil imidler
tid likevel lølge 055 veien i
lang tid framover, og flere eks
perter sier ilolge Reuters nyhets—
tjeneste at lista med stof ler som
skal ut av bruk, er altfor kort.

— Det som nå bekymrer oss
mest er at nivijene av nye stoffer
som bromerte flammehemmere

ene og de fenomenene som fore
kommer i filmen som verden får
se for første gang denne uka.

Endringer i Golfstrørnmen er
ett klimafenomen som leves ut
til lulle i The Day After Toinor
row. Forskere har allerede lenge
cl iskutert muligheten lor at noe
sånt skal kunne skje. Golfstrom
men er avhengig av flere elemen
ter for a besta, som lor eksem
pel en strøm av saltvann som gar
i motsatt retning. Det har vært
papekt at nedsinelting av Grøn—
landsisen kan føre til at tilfor—
selen av ferskvann motarbeider
denne strømmen.

øker, sier leder Lars—Ouo Reier—
sen i Aretic Monitoring Assess
ment Program (AIvIÀP).

jim Willies i FNs miljoprog—
ram (UNEP) ser ikke bort fra at

flammehemmerne kan bli ført
på svartelista etter hvert.

Mange av stoffene på Svarte—
lista lra Stockholm-konven
sjonen er allerede forbudt i
mange land. Dette gjelder for ek
sempel DD]å Men land som Sør—
Alrika og I itiopia har lortsatt lov
til å sprøyte med DDT mot må
lariamygg. Malaria dreper to
barn i minuttet i Afrika ifølge
ENs anslag.

Alt gar fortere på film enn i
virkeligheten. Når klirnaforskere
snakker om raske forandringer,
henviser de ofte til forandringer
som skjer over tiår eller arhund
rer.

— Ingen har noen gang hev
det at denne filmen stemmer
nøyaktig overens med virkelig
heten, dette er underholdning,
sier vitenskapsmannen Michacl
Mohtor som har bidratt til fil
men. Molitor sier likevel at han
tror filmen kan bidra mer til ii

snu ting i riktig retning enn mye
av det vitenskapelige arbeidet
som foregar.

SkaL markeds
føre Mjøsa
Mj misbyene samarbeider nå om
il markedsføre området omkring
Mjøsa som turistattraksjon.

600 000 kroner er satt av til
å friste med “Mjosa - Middel
havet midt i Norge”. De ulike
byene viser via oiettstedet Visit
mjosa.corn fram attraksjonene.
I iske av mjosorret eller lake blir
ikke nevnt. med ett ord i turist
infonnasj onen, noe som kanskje
er naturlig siden lisk fra Mjosa
kommer dårlig ut når giftinn
holdet sammenliknes med de
verste sjøene i verden. Fiske blir
ikke nevnt som aktuell aktivitet
hos noen av turistkontorene i
området. Men bading i innen
dørs badelancl og batturer pa
Sjusjoen nær Lillehammer blir
I ramhevet som gode turisttilhud.
Ifolge Oppland Arbeiderblad blir
markedsføringen av Mjosa - som
skal koste 1,5 millioner på tre år
— støttet av det internasjonale
prosjektet Elg Lakes.

Vannkraftutbygging er olte blitt
sett på som negativt for lakse
fisket.

Forsker Nils Hvidsten ved
Norsk institutt for naturforsk
ning forteller at de nå har funnet
mange indikatorer p at kraftut—
bygging er bra for Orkla-laksen.

I hovedsak er det okt vin
tervanni oring etter reguleringen
av vassdraget som bidrar til
bedre overlevelsesforhold for
laksen, sier han.

Forskeren har også funnet
negative eflekter av kraftutbyg
ging. men effekten netto av
kraftutbygging er positiv.

— lit eksempel på en nega
tiv effekt, er at smolt er gått inn
i kraftverket.

Departementet er i sluttspurten
på sin innstilling til vemeplanen
for vassdrag. På Samarbeidsrii
det for Naturvernsakers sitt vass
dragsseminar i Oslo i mai ville
ikke statssekretær øyvincl I-lå
brekke rope utfallet.

Men alt i alt har kraftutbyg
gingen vært positiv for Orkla
laksen. Ved bruk av ny kunn
skap om for eksempel vann-
regulering, kan forholdene for
laksefisket bli forbedret, sier
I Ividsten.

VIL STOPPE UTBYGGING
Direktør Knut Almquist i Reise
livsbedriftenes Landsforening vil
likevel ha slutt på vannkraft
utbygging i Norge.

— Det ødelegger vannførin
gen. Vi bør heller modernisere
de gamle vannkraftanleggene og
utnytte gassen her til lands. På
den andre siden slipper vi da ut
klimagasser, så å påstå at gass er
løsningen, er litt å stikke hodet
i sanden. Men teknologi som vil
redusereC02-utslipp vil hjelpe,
sier Almquist.

— Men selv om man ikke
verner Bjerkreim, er det ikke
dermed sagt at de skal bygges
ut. En eventuell utbygging vil i
så fall bli svært liten ifølge sig
naler vi har mottatt, sier I-la
brekke.

Anne Katrine Lycke i Forum
for Natur og Friluftsliv i Roga
land er imidlertid bekymret for
hva som kan skje med Bjerk
reimvassdraget dersom det ikke
blir vernet.

— For en tid tilbake ble det
sendt søknad om å få bygge ut
vassdraget. Nå er søknaden
trukket tilbake, noe jeg anser
som taktikk fra vernemotstan
derne. De mest uberørte delene

ENDRER IKKE SYN
— Nå viser ny forskning at vann
kraJtutbyçging kon ha positiv ef
fekt for lak.sufisket?

—. Det endrer ikke vårt syn
på vannkraftuthygging. Laks er
ikke det viktigste tema, men det
er derimot uberørt natur og
naturopplevelse. Men vi kom
mer til å følge med hva som
skjer og kan komme til å justere
vårt syn basert p ny kunnskap,
sier Almquist,

ØKENDE ETFERSPØRSEL
Econ Analyse har spådd at etter
sporselen etter uberørt natur vil
øke stadig mer og at uberørt
natur vil være det mest etter-
spurte produktet etter 2015.
Reiselivsnæringen i Norge sys
selsetter over 150 000 mennes
ker og bidrar med 70 milliarder

av vassdraget vil fremdeles være
sterkt truet av kraftutbygging og
det er nettopp i disse områdene

GLobal oppvarming går nå så
raskt at bare en massiv utbyg
ging av atom kraft som verdens
viktigste energikilde kan redde
vår sivilisasjon. Det hevder
vitenskapsmannen og den grøn
ne guruen. James Lovetock, i
avisen The Independent. Love
lock ble internasjonalt berømt
for sin Gaia-hypotese om at
jorda er en selvreguLerende or
ganisme.

Direktør Knut Atmqulst t Retsellvs

bedriftenes Landsforening vt[ ha sLutt pa
vannkraftutbygglng Norge.

kroner årlig til BNP.
— Sn av ti tyskere kommer

til Norge for å fiske, og 3000
grunneiere har lakserettigheter
i elvene. Norge har verdens stør
ste forekomst av atlantisk laks.
Vannføring er et sentralt element
i all innenlandsfiske, sier Alm
quist.

vi finner de største naturver
diene. Derfor hiiper jeg at vass

draget blir vernet, sier Lycke.

Han mener klimaendringene
vi nå har sett, viser at opp
varmingen går raskere enn FNs
kLimapanel anslo i sin siste rap
port fra 2001. Derfor er det ikke
tid nok til å bygge opp forny
bare energikilder. mener Love
Lock som sammenligner situa
sjonen med den i Europa i 1938

Da var andre verdenskrig i em
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Lier-Hansens kraftønsker Har GMO-bøLgen strandet?

Prosessindustrien slår I nr halv
parten av Norges eksport fra
fastlandet. Ad in i st re ru ide
direktør Stein Lier—I Iaiisen i Prii—

sessind usl riens Landsforening

(PIL) lortef ler at de er svært av
hengig av konkurransedyktig
pris på kraft, sikkerhet i kraft—
leveransene og et Fungerende

kraftmarkecl.
Den anstrungte annha

lansen som vi ble vn nu til i fjor.
viser at det er verre n;ir dette
skjer i Norge enn i andre land
nn har en nier s,uiimeinalt el
forsvning. Andre land har en
hackup A bygge ut mer vann-

kraft i Norge. er derfor ikke los—
ningen. sier han.

ØNSKER GASS

I.ier—l-lansen mener dagens polit
iske situasjon er for mye preget
av spill og at dette resulterer i at
beslutninger ikke blir tatt.

— I Sauda-saken ble det for
eksempel brukt niase ressurser
pa argumentasjon, men saken
endte med en svart liten ut—

sier han og tilfover:
Vi vil ha mer vannharen

varme, men introduksjon av
gass er det som vil sikre kraft
balansen raskt nok. Da vil vi pa
sikt hdra til et prisniva som er
mindre pavirkei av var:a.Jon i
nemibor. sier han.

Med vinnh,ireri varme mc—
nes varme som overlores gjen
flOfli opparrnet vann.

MIUØTEKNOLOGIEKSPORT

PIL—direkt Øre n minner o in at

gass i tillegg til å være en viktig
energikilde også er et virke
middel til a utvikle ny rniljo

teknologi som Norge i neste om
gang kan eksportere.

— (iasskraftanlegg er dess
uten ikke statiske anlei, De kan
legges ned nar som helst og til
lores nye teknologier som kan
gjenlange CO Det er også vik
tig at norsk industri far bedre til
gang til gass som ravare, sier
Lier-Hansen.

ANDRE LØSNINGER
Lier-I lansen mener dessuten det

er nwea hente pa a forbedre
flaskehalser i el -lorsyningens
ove!loringsnett og etterlyser også
et Nordisk kraftnett. Sistnevn
te innebærer bedre og mer for
pliktende samordning mellom
Statnett og de tilsvarende sel
skapene i Sverige, Danmark og
I inland. Statnett eier hoyspent —

linjene som transporterer kraft
mellom lanclsclelene og mellom
Norge og utlandet. I tillegg skal
det statlige selskapet sorge for
balanse mellom tilbud og etter
spørsel i det norske kraftmark
edet. Denne ideen talte olje— og
energiminister Einar Steensnæs

varmt om på Statnetts hostkon
feranse i fjor.

— Men det x iktigste av alt er
at man får en kraftproduksjon i
dette landet som gjør oss uav
hengig av var og vind. Lt eget
regime for mndustrikralt innelor
LØS-avtalens rammer er viktig
for prosessintlustrien Dette vil
sikre en forutsigharhei i kraft—
priser og prisnivåer smil er kon
kurransedyktige med andre del
er av verden, sier Lier-Hansen.

Deponering av CO er en
tisikker metode. Det kan lekke
til atmosfæren, I tillegg er det
hoye kostnader knyttet til å skil
le ut og deponere CO, hevder
energirådgiver Tore Brænd i
Norges Naturvernforbund.

Sporsmalet vi mLl stille er
om vi ikke kan anvende pen
gene bedre til energiefiektivi—
sermg og støtte til nye I ornybare
energikilder? CO—li andtering
kan bli en kostbar onivei i for—

Vannkraftutbyggtngenes tid er forbi.

— I Sauda-saken (til venstre( ble det for
eksempel brukt ma5se ressurser pa
argumentasjon, men saken endte med

en svært liten utbygging, sier Stein Lier-
Hansen (lille bildeti.

Stein Lier-Hansen

.Ny direktør i Prosessindus
triens landsforening (PIL)
•Statssekretær i Miljø
verndepartementet i regjering

en Stoltenberg fra mars 2000
til oktober 12001.
• Tidligere direktør i Direk

toratet for naturforvaltning og
generalsekretær i Norges

Jeger- og Fiskerforbund.

hold til malei, som er el energi—
system uten lios:lc brensler, sier
han

— I [vn mccl eget i ndm i mi—
selskup som sør crjiir billig Ia’rij(

— Det er interessant, for da
unngar man at industrihedrifter
flytter iil ut landet på grunn av
hoye kraftpriser. Haken er imid—
len kl at ved torrar må ovnene
stenge, og da blir det kroken pa
døra for de ansatte på ubestemt
tid, sier Brænd.

KOMMENTAR
Det har ikke vært mangel pa
skrekkscenarier etter at. kU be
gynte pa de i lange veien mot
godkjenning av genmodif isertc
organisiner.

Sa lenge vare europeiske na
boer hadde en steil holdning i
forhold til genteknologiske mat
varer og planter, kunne vi her i

landet hvile trygt i vart eget s—
kalte inoratoriuni. Men så korn
virslene om at USA var i ferd
med a presse kU til i’i godkjen mc
import av geninoclifisert mat.
Trioen USA, Canada og .Argeii
ina hadde nemlig klaget kU inn

til wro iordi de mente EUs nei
til gennodifiserte orgrnismer var

GM-hveten
drøyer
På grunn av stor motstand fra
komdyrkere har Monsanto nå
kunngjort at de vil drøye ut
settingen av genmodifisert
hvete.

Norge er blant de som har

( takket nei til genmodifisert
korn, og et manglende kun
depotensial hos store hvete
importører i Europa og Japan
har vært viktig. Den alvor
ligste striden har nok likevel
ligget mellom nabolandene
USA og Canada.

Canadian Wheat Board
(CWB) representerer noen av
verdens største hveteselgere,
og disse har uttalt at de ikke
vil levere noe som 87 prosent
av kundene ønsker en garan
ti for å slippe.

Ifølge Gennytt er avgjørel
sen om å utsette dyrkingen av
GM-hvete av forbrukerorgani
sasjonene beskrevet som en
seier.

å regne som handeishindring.
Og Norske skept ikere kunne
lutsel1g noksa tydelig ane hvor
rlin tynne, europeiske beum skalv
i underbuksene under pressdl
fra Verdens handelsorg:inisasjoim.

Men så viste det seg at paral—
Ic lt med Nord—Anierika og
.1 rgentinås sak i WTO, hadde
ikke tiden stait stille i kU. Ltter
fem rs nei til CMO, var hUs
nye regelverk for nettopp slike
organisme r klart, og 18. april i
ar t radte et nytt. grundig og li r
kantet regelverk i kraft.

\len regler for import betyr

a til import i noeiss orer. Der
med kunne Dagsavisen 28, april
melde at ‘Europa taper mot USA
i genmat—siniden”. Avisen fort.ml—

Verdens fattige gar glipp av for
delene de kunne hatt ved gen—
modilisering av matpianter lom’ch
teknologien blir utviklet om
kring mer innbringende avling
er enn omkring basis-varer, sier
ENs mat- og landbruksorgani -

sasjon FAO.
— Bioteknologi er lovende

Forskning pa hilleadferd skal
bidra til friskere jordbær og min
dre bruk av sproytemidler. Et in—
scktlaboratonium er .ipnet pa
Norsok, og kartlegging av luk
tesansen t:l skadeclyr som jord
bæresnytebillen er blant opp
gavene som venter i laboratorii’t
Biolog Atle \Vibe haper pa å
finne til av hvilke lukter og smml—
ker hillen er pa jakt etter.

— I [vis vi kan kartlegge hvil
ke dufter billen orienterer seg
etter, kan det være med l’ å be—
steinnie hvilke planter vi bor
satse pa i lraintiden, sier yVihe

te i samme andedrag at
“genmadlltise rte matvarer kan
snart havne pa nikldagsboidene
i Eui’opa”. Kampen var tned

andre ord tapt. Og teknoplan
(ene var i ferd med a strekke ten—
taLlene sine tvers over Atlante
ren.

Sa er ikke skjedd. Ingen [lod
bølge av genrnodif.iserte herme
tikkhokser er ennå nadd norske-
grensen. Ei heller har de nadld
EUs yt terpunkter mot Atlanter
havet. De søknadene om import
som kU nå vu rde ‘er et ter det
nye regelverket, står i slinnipe i

I U—rnaskmneriet. Og best av alt:
Bade forbrukere og bønder
innenl nr kU sier nei takk — helt
uavhengig av handelsorganisa—

mr landbruk i utviklingslind,
men så langt opplever bare s art
få bonder i disse landend- lor
delene ved slikt landbruk, kon
kluderer FAO i en rapport gjen
gitt av Reuters nyhetsbyra.

Om 30 år vil verdIen ha to
niilhiarder flere munnen å mette,
og bioteknologi kunne ifølge

til Aura Avis.
Forskningen ved Norsok in
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KLima
Russland vil bevege seg

raskt i retning av å ratifi
sere Kyoto-protokollcn, sa
president Viadirnir Putin,
da det ble klart at EU støt-
ter landets søknad om å
bli med i Verdens han
delsorganisasjon (WTO).
Observatorer sier imidler
tid at Russland har mye de
må forberede og at ratifi
sering enda ikke er av
gjort, melder Reuters.

• Det russiske vitenskaps
akademiet avviser Kyoto
protokollen fordi den ikke
er i tråd med russiske
mteresser. En klar seier for
Kyoto-skeptikerne i aka
demiet, men ikke overras
kende, skriver analyse-
selskapet l’ointCarhon,

Trafikk
• Selskapet CargoNet an
slär at opp mot 80 000
flere lastebiler må ut på
norske veier hert år som
et resultat av at regjerin
gen gjeninnfører elavgift
for jernbanen, skriver
Dagsavisen.

Fiske og fangst
• Opptil to hundre tusen
tonn torsk kan være I isket
ulovlig i Barentshavet de
to siste årene. Det er an-
slaget fra nårske myndig
heter, og skyldes blant an
net russisk omlasting av
fisk p havet, melder
NRK.

Siden
sist

• Norsk fangst av vågeval
økes fra 630 dyr årlig til
745 dyr neste r, dersom
forskerne mener det er
forsvarlig, foreslår
regjeringen i sin melding
om sj øpattedyrpolitikken.

AvfaLL
Regjeringen vil fjerne

grunnavgiften på engangs
emballasje som bokser og
plastflasker fra 1. juli,
melder Avisenes Nyhets

være ferdig som planlagt
om to r, melder NRK.

byrå.

I

OLje
• Boringen J) Snøhvit
leltet utsettes fra august til
oktober p grunn av dar
lig tilgang på borerigger.
Statoil regner likevel med
at boreprogrammet skal

MiLjogifter
• Statens forurensnings
tilsyn vil innføre regler for
5 begrense bruken av stof
fet DEET i insektmidler.
Kontroller av forhandlere
viser at de selger produk
ter med langt høyere
DEET-innholcl enn tilsynet
har anbefalt.

Vi kioper mer, bruker mer — og kaster mer.

0

MNDRE
AVFLL!
Reservér deg mot reklame.
Merk postkassa dil
Målet er mindre avfall.

—3

Stanenger kommune, 1gavde6ng mnoveslon

[ Jeg vil bli medlem i Norges Naturvernforbund

G

Kan sendes
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i Norge.
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port000

Klipp ut dette bildet
hvis du vil ramme inn
denne naturperlen.

Klipp ut kupongen
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originalen.
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Kampen mot atomkraft var en sentral og vellykket kampanje for mlljobevegelsen pa 1970-tallet. (Foto: Einar F. Anundsen)
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Norges Naturvernforbund
Sentrum
0.109 Osto

90 år med naturvern
Norges Naturvernforbund fyLler 90 år. På de neste ni sidene tar vi en
nærmere titt på hvordan miljøsakene har endret seg i løpet av denne
tiden. Og hvil.ke endringer og utfordringer forbundet nå står overfor.
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1914: Østlandske Kredsforening

for Naturfredning Norge blir

stiftet. Lovene for Lands

foreningen for Naturfredning i

Norge blir vedtatt. Medlemmene

er i kretsforeninger.

1916: Foreningen blir lands-

dekkende med kretsforeninger

pà Østlandet, i Trøndelag og i

Nord-Norge.

1918: Vestlandske kretsforening

opprettes

1920-årene: Kamp mot vann

kraftutbygging. Bygdin blir ut

bygd, Gjende blir vernet. Øst

landske Kredsforening for Natur-

fredning i Norge oppnår i 1922

fredningsstatus for 150 mai ur-

skog i Nordmarka.

1928: Rogaland naturfrednings

forening dannes.

1936: Nytt navn: Landsforbundet

for naturfredning i Norge.

1936: Kretsforening i Nordland

og Agder. Siste arene før krigen

har forbundet 1000 medlemmer.

1940-45: Kretsforeningene er i

dvale eller i oppløsning.

1951: Nytt navn: Landsforbundet

for naturvern i Norge.

1954: Ny naturvern lov åpner for

vern uten spesielle vitenskapeli

ge interesser.

1960-årene: Forbundets demo

kratiske struktur utvikles. Lands-

forbundet for Naturfredning i

Norge blir i 1963 omdøpt til Nor

ges Naturvernforbund.

1964: Kronprins Harald blir for

bundets høye beskytter.

1965: Medlemsbladet Norsk

Natur starter opp.
1967: Naturvernforbundet eta

blerer ungdomsorganisasjon.

1970-årene: Ny naturvernlov i

1970. Norges Naturverforbund

blir mer kritiske til myndig

hetenes natur- og miljovern

arbeid. Forbundet er engasjert i
problemstillinger som oljeforu

rensning, sur nedbør og vass

dragsutbygging. De store vass

dragssakene er Mardola og Alta.

1972: Olav Gjærevoll blir ver

dens først miljøvernminister.

1974: Aksjon mot Atomkraft.

1975: Aksjoner mot sur nedbør.
1976: 33000 medlemmer.

1977: Norges fiskerisone utvides.

1978: Hardangervidda vernes.

Folkeaksjonen mot utbygging av
Alta-Kautokeino-vassdraget stif

tes.

1981: Alta-aksjonen. Dalende

medlemstall.

1983: 23000 medlemmer. Har

dangervidda, Gjende og Femun

den blir vernet.
1985: Lokallaget i Østfold graver

sammen med Natur og Ungdom

opp gifttønner hos Unger i Fred

rikstad.

1986: Tsjernobyl-ulykken.

1987: Brundtlandkommisjonens

rapport. Naturvernforbundet del

tar i arbeidet.

1989: Norsk Natur slar seg sam

men med Miljomagasinet og ut-

kommer nå under navnet Natur

& miljø. Natur & miljø Bulletin

starter opp.
1991: Over 40000 voksne med

lemmer

1992: Rio-konferansen

1997: Fellesaksjonen mot gass-

kraftverk og Kollektivalliansen

stiftes.

1999: Etableringen av Regionfelt

Østlandet blir vedtatt i Storting

et. Lokallaget i Hedmark deltar

aktivt i aksjonen Stopp Regions

felt Østlandet.
I dag: Fylkeslag blant annet i

Finnmark og Telemark arbeider

for å belyse økt barmarkskjøring

med scooter og lett-traktor. Ar

beid i flere fylker for å berge

vassdrag som er utenfor Verne-

plan IV. Rovviltmeldingen aktua

liserer rovdyrdebatten. Kampen

for strandsonen og for vernever

dig skog fortsetter. Fiskeri, klima

og arbeid i forhold til tidligere

Sovjetstater er viktige omrader.

Golibane r, le rrengkjoretoy, hytte-
bygging og helikopterturisme er
fire av naturvernernes nye kamp
arenaer:

Norge har 153 go1laner
117 000 nordmenn er ifølge
Norges Golfiorhund medlenmier
i norske goIfluhber.

Golf er det saksornråclet
sbm har okt mest blant hen
vendelser fra medlemmer og lo
kallag (le siste 4-5 årene, sier in
formasjonssjef Kåre Olerud i
Norges Naturvernforbund.

— Vi har laget en veileder
som viser hvordan det går an å
arbeide med gollsaker lokalt.

Naturvernforbundet i Bæruni
er blant de som har kjempet
kampen mot en golfbane og
tapt. Finn Otto Kvdlum i Natur—
vernforhundtet i Bærum var
blant de som protesterte mot an
leggingen av Haga golibane.

— Vi anmeldte gollanlegget
til økokrim fordi det her var 22
spesialområder for naturvern
knyttet til vassdraget som gar
gjennom omradet. Det viste seg
imidlertid at reguleringsbestern
melsene var uklare, og utbyggin
gen ble gjennomført, sier Kvil
lum. —Vi er veldig skeptiske til
at golfbaner kan kalles en jord-
bank, og har liten tro på at en
golibane i ettertid vil bli til—
bakefort til opprinnelig land

skapstype. Det er mer sannsyn
lig at slike omracler utnyttes til
bygging av næringsbygg og bo
hger.

Nordmenn har 5500
lett-traktorer
Statistikken for antall lett—trak
torer viste i begy nnelsen av 2003
en dobling bare fra aret for. An
tallet nyregistrerte snøseootere
øker også. Det samme gjor søk
nader om dispensasjon fra det
generelle lorbudet mot motor—
ferdsel i utniark. Finnmark er
blant de kommunene som har
særskilte regler utover forbudet
om motonferdsel i utmark. 5000
kilometer seooterloyper og 13
000 snoscootere er resultatene
av et mer liberalt regelverk.
Leder Dag Eigvin i Naturvern
forbundet i Finnmark frykter en
liknemle tendens i andre fylker
hvis de ogsa får mer liberale re
gler.

— Seooterturer er ikke fri
luftsliv. Du får ikke kontakt med
naturen fra seooterryggen, du
skremmer dyrelivet i stedet for
å lytte til naturen, sier Flgvin.

Nordmenn eier 359 000 hytter
Oppland er det fylket som har
flest hytter, og sammen med de
and re fjelllylkene Buskerud og
Telemark, har Oppland opplevd
en sterk okning i antall nybyg
de hytter fra begynnelsen av 90-
tallet og utover. Fylkesmannen
i Oppland påpeker at planlagte
og etablerte hytteomrade vil

tFoto: Arne 5. GJone/Scanpix.)

kunne berøre inngrepsfrie om
råder og leveområder for sårhare
arter.

“En fortsatt økning i utbyg
ging av fritidshebyggelse i fjell-
naturen vil fore til et ytterligere
press pa arealressursene i hog
fjellet. Det er en meget stor ut
fordring for kommunene å

( kunne realisere en s stor økning
i hytter pa en bærekraftig måte,
sier Fylkesmannen i en beskriv
else av Opplands planlagte fri
tidshebyggelse.

Naturvernforbundet i Oppland
gjennoinforer nå prosjektet
“Fjellnatur — hytter - landskaps
endring”.

Forsker Sidsel Mæland er
prosjektleder for undersøkelsen.

— Vi har avgrenset oss til
Oppland fylke, og det vi er be
kymret for, er den nedbyggingen
av sammenhengende land
skapsomrader som vi for ek
sempel ser i omradet Skei - Gålå
— Espedalen, sier Mæland.

Vi ser også at hytteutbyg
ging betyr mye penger i kom-

munekassa, og at det foregår alt
for lite samarbeid mellom kom
munene i slike saker.

‘sel s merkbar som det økte
antallet hytter, har økningen pa
hyttestørrelsen vært de siste 20
årene. Mens den nybygde gjen
nomsnittshytta i Oppland p 80-
tallet var p rundt 50 kvad
ratmeter, sørger nye hytteeiere
nå gjennomsnittlig for å ha vel
90 kvadratmeter å boltre seg på,
ifølge Miljostatus i Oppland.

I undersøkelsen vr ser vi
bade klassiske hyttelandskap fra
70-tallet og områder med store
palasser og infrastruktur, sier
Sidsel M:eland.

Norge har 157 helikoptere
Antallet viser’til helikoptere med
tillatelse fra Luftfartstilsynet til
:i fly i Norge. Mens mange av
disse er i tdbringertjeneste for
oljearbeidere i Nordsjøen, har vi
ogsa heli1ol)tereiere .som satser
på transport litt utenfor nytte
kategorien. Selskapet Army Days
er blant de som tilbyr alternativt
vilfmarksliv like nord for Oslo.

Blant tilbudene hos Army Days
er en aktivitetsdag i felten med
tur i feltvogn, beltevogn og heli
kopter. Selskapets “villmarkstur”
har følgende beskrivelse: “Dere
blir transportert med jeep/laste
bil eller helikopter ut i skog/fjell
område med kjentmann”.

Fjelltoppen Nystolsnovi ved

J ostedalsbreen naionalpark er
en annen lokalitet som takket
være konsesjon fra Luftfarts
tilsynet kan fa besøk av helikop
terflygende turister.

— Det er ikke tatt hensyn til
natuiwerninteressene i dette om
radet som er noe av det mest
urørte vi har, var kommentaren
fra leder Erik Solheim i Norges
Naturvernforbund da det ble
kjent at turistflygningene hadde
fått klarsignal. — Bak ideen om
nasjonalparker ligger det en
internasjonal oppfatning om å
holde noen områder unna den
moderne utviklingen som griper
mer og mer om seg.

Jakten på
det gode
Liv?
FriLuftsmennesker med
sans for ekstreme eLler
komfortabLe natur-opp
[evetser får stadig fLere
tilbud å bottre seg i.

“Vi kan dra på off-piste kjø
ring på Riksgrensen til fjell
bare helikopter kan ta oss, og
hvor erfarne fjellguider finner
de beste nedfartene etter nivå
på deltakerne. Og hvorfor ikke
avslutte skituren på gollbanen
med en 18-hullsrunde...?”
[Norlandia Opplevelser]

“På Kvitfjell, mellom de høye
fjellsider i Gudbrandsdalen
finner du svaret på alle golf
spilleres drøm. Den åpne
parkbanen ligger ved Lågens
elvebredd som gir en even
tyrlige naturopplevelser kom
binert med golf på høyt nivå.”
[Event Travel]

“Frisk fjelluft, sol og snøkled
de fjell, god mat og drikke,
underholdning og god stem
ing i uformelle omgivelser - og
selvfølgelig fart og spenning.”
[Halling AS scooterutleie]

“Dere hentes på avtalt sted
med kurs mot åpent hav i stor
fart, i store bølger, sjøsprøyt
og nok av kiling i maven.”
“Uoffisiell rekord: Strømstad -

Tønsberg på 32 min.” [SeaAc
tion]

“Du kan nyte årets beste dager
i luksusferiehus med badebas
seng og boblebad hvor du kan
boltre deg uansett vær. Kval
itetsferiehusene er velutstyrte
og den gode boltreplassen
både innen- og utendørs gjør
disse høykvalitetshyttene godt
egnet for familieferie.”
[Hardanger Fjordi

MiLjøvern i
Naturvernforbundets tid

Fra nytte
tiL nyteLse
Fra naturvernets morgen har behovet for
energi og råstoffer vært utbyggernes
motargumentasjon når mil.jøvernerne
har taLt naturens sak. Nå er menneskets
behov for komfortabel. avkopl.ing den
nye trusse[en mot naturen.

JORUNN GRAN
jorunn.gran@naturvern.no

Vi har mer penger -
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— Statkrafts nye vannkraftsut
byggingsstrategi fører til at politi
kerne blir “mil jøverstinger’, ikke
utbyggeren, sier lokalpolitiker i

Hemnes kommune Frode Sol-
bakken.

1-lemnes kommune er en fire
kommuner i Nordland vass
draget Vefsna renner igjennom.
Dersom det Stortinget sier ja til
utbygging kan 19 millioner kro
ner trille inn i 1-lemnes komm
unekasse årlig.

Statkraft har etter at slaget
om Beiar-elva ble tapt, lagt en
helt ny strategi for å få gjennom
ført nye kraf tprosj ekter, ifølge
lokalpolitiker Frode Solhakken
(V). Han sier at tidligere var den
normale framgangsmåten at ut
byggerne la fram en så omfat
tende plan for utbygging, at de
ikke en gang selv trodde p den.

— Sa, gjennom gjennom en
støyende offentlig prosess, ble
utbyggingen gradvis beskjært
ned til et realistisk nivå. Slik
kunne alle i ettertid være lor
nøyd med det endelige resul
tatet. Naturvernerne kunne si
‘uten oss hadde resultatet blitt
mye verre”, og utbyggerne kun
ne konstatere at resultatet ble
som forventet, sier Solhakken.

FÅR MED SEG LOKALE
KREFTER
Etter Beiarn, hvor Stoltenherg
stanset en omstridt utbygging,
forsto utbyggerne at perioden
med overbucispolitikk var over.

Na satser de på å få med

seg lokale krefter på sitt eget lag
slik at lokale politikere og ut—
byggere sammen legger fram en
samlet pakke til politisk behand
ling i Stortinget. Ordførernes
motiv er å fylle hunnskrapte
kommune kasser med velklin
gericle millioner. Dermed vil det
se ut som at det ikke er Statkraft
som vil ha utbygging, men po11-
tikerne, sier Solhakken.

— IKKE MIUØVENNLIG
Jan Olav Nyho i Samarbeids—
radet for Naturvernsaker er enig
i Solhakkens påstander om at
Statkraft har endret taktikk og
framgangsmate. Ved å skaffe seg
støtte for prosjektene sine lokalt,
og særlig hos lokalpolitikere.

— De forlater de gamle og
svært naturcmdeleggende prosjek
tene med store magasin og nes
ten tørrlagte elver. jeg vil like
vel ikke kalle prosjektene, for
eksempel dt som nå blir utvik
let i Vefsna, for miljovennlige.
1-ler har vi allerede et av Norges
største magasin, Rossåga, og
vann skal overføres fra Vefsna og
over til Røssåga. Statkraft er der
for heldige fordi de slipper i

hygge nye magasin, men kan
føre vann over til et eksisterende
magasin. Vi far likevel store ne
gative konsekvensar i Vefsna
med redusert vassforing, dårli
gere oppvandrings-, gyte- og
oppvekstvilkar for laks, sier
Nybo.

STATKRAFT AVVISER
PÅSTANDEN
Tonnod Schei i Statkraft avviser
pastandene om strategiendring.

— Det fungerer ikke slik
Frode Solbakken påstår. Vj kjø
rer full apenhet. Vi ser om det
er muligheter til å utvikle vann-
kraften og tar diskusjonen mccl
politikere, berørte grunneiere,
miljoforvaltere, forskere og na
turvernere for å finne akseptable
løsninger som tar miljøhensyn.
Vi presser ikke fram utbygging.
Vår oppgave er a tilby landet de
beste løsningene for å skaffe mer
ren energi. Samfunnet rundt oss
avgjør om de mulighetene vi
peker pa er akseptable, sier

— De rikspolitiske retningslin
jene for vernede vassdrag burde
ha vært mye mer konkrete. De
gangene vi har forsøkt å klage
på inngrep i vernet vassdrags
natur har vi fatt beskjed om at
retningslinjene ikke kan brukes.
Eksempler pa dette er utbyg
gingen av Eö gjennom Melhus
sentrum, som ble lagt i Gaula.
og utbyggingen av Lofotens fast
lanclssarnband, sier Nybo.

SKULLE SIKRES BEDRE
Retningslinjene ble innført i

1994, og skulle sikre naturen
langs vare vernede assdrag mot
inngrep som forringer eller øde
legger naturkvahtetene. Før
1994 var vassdragene kun ver
net mot kraftutbygging, mens
andre inngrep som vegutbyg
ging, masseuttak, bygg, oppdyr
king og hogst var tillatt. Da ret
ningslinjene ble lagt fram, mente
Norges Naturvernforbund at de
var for svake og for lite omfat
tende. Norsk institutt for by- og
regionforskning evaluerte ret
ningslinjene noen år etter ved
taket, og konkluderte med at
den praktiske etterlevelsen var
begrenset.

GENERELLE, MEN GODE
Det stemmer at retningslin

jene er generelle, men hvis de føl
ges er de gode. Problemet er at
det er mange mater kommunene
kan velge å ikke følge de på, sier
Steinar Schanche, seksjonsleder
i Norges vassdr’ags- og energidi
rektorat (NVE). De er en av in
stansene som har ansvaret for at
retningslinjene følges opp, og
Schanehe føler at kommunene
tar hensyn til vassdragsvernet i
cle fleste sakene.

— Men det er variasjon mel-

lom kommunene på hvor kjente
retningslinjene er, og hvor godt
cl e følges opp, mener Schanche.

KONKRETISER!
Nybo ønsker nå at retningslin
jene gjøres mer konkrete, slik at
de blir lettere å følge opp.

— Retningslinjene skal være
en formidling av statlig politikk
ut til kommunene, men jeg er i
tvil om de fungerer. Jeg tror at
også kommunene synes ret
ningslinjene er for lite konkre
te, sier Nybo.

SLik bLir framtidens vassdragskamp:

Statkraft endrer strategi -

poLitikerne bLir “miLjoverstinger”
Etter kampen om Beiarn-vassdraget har Statkraft endret strategi. Den

nye strat.egien er futi. åpenhet.

TONE MH(ALSEN
tmi@naiurvern.no

Ønsker å skjerpe
vassdragsvernet
Vernede vassdrag trues av veibygging og andre inngrep. Retnings
[injene for inngrep i vernede vassdrag er att for runde og ukonkrete,
mener Jan O[av Nybo i Den Norske Turistforening.

KRISTIAN S. AAS
kristian.aas@student.uib.no

Dersom det btlr fa til utbygging av Vefsna kan cirka 19 mltttoner kroner tritte tnn Hemnes kommunekasse arttg. i (

Natur & miLjø BuLLetin
. NORGES ENESTE NYHETSBLAD OM MIU0

Vi kjøper mer, bruker mer — og kaster mer. Gir deg nyheter og bakgrunn om
miljøsaker fra inn- og ut[and.

Kortfattet og konsist.
I postkassa annenhver uke.

Tegn abonnement: www.nmb.no

MNDRE
AVFLL!

Schei.

Unnga engangsprodukter — velg varer
med lang levetid. Og varer med miljomerke.
Målet er mindre avfall.

0’4

Norsk Sjømannsforbund

Stavanger kommune, fagavdeung renovasjon
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Da Tl’ior Midteng ble ansatt i
Naturvernforbunclet i 1970, ble
han sjettt.mann organisasjonens
sekretariat. I dag teller antall an
satte ørn lag 29 rsverk, fylkes-
lagene iheregnet Samtidig lig
ger medlemstallet beskjedent
over nivOet i 1970.

ENDREDE ARBEIDSFORHOLD
Midteng utpeker endrede ar
beidsforhoki som en av en av r—
sakene til profesjonaliseringen.

— No er sakene så komplt
sene at det ikke bare krever en
gasjement, men ogso spesial
kunnskap for ii gå inn i mate
rien. Spesialiseringen blir et di—
lemma for oss nor vi er sapass
fattige og fa ansatte Vi m for—
enkle budskapet og Sette det inn
i en sammenheng som folk for-
stor, sier Midteng.

Natur og Ungdom
har økt antall
ansatte betydelig
de siste årene.

Natur og Ltngduni ansatte sin
første daglige leder pa begyn
nelsen av1970-tallet. I dag tel
ler organisasjonens sekretahat
om lag 11 arsverk, iberegnet 9
regionsekretærer pa halvtidslønn
og leder som mottar honorar,

Selv om organisasjonen i dag
har langt flere ansatte per med-
1cm, enn i 1(170, er sekretariatet
betydelig slanket siden midten
av ø0-tallet.

— BEHOV FOR
PROFESJONALISERING
Kristin Strømsnes er en av for
fatterne av makturedningens
bok “Miljøvern uten grenser?”.
Slik beskriver hun utviklingen
miljøbevegelsen har gatt gjen
nom de siste årene:

Man har fått et større be—
liov for profesjonalisering, eks
pertise og I agkunnskap. Lokal
organisering blir det stadig min
dre av, og de Ileste organisa
sjoner blir stadig mer sentra
lisert. Det blir 1irre medlemmer,
men også mindre medlems
orientering i organisasjonene.

— Er de niindri’ oppi att av å
til t rehht’ sig medlem mcr?

Ikke nødvendigvis, (le

— I leir arhi’id,sinetoder og
saker endret seg pa en slik møte eu
man I lenger mil’ SpLsski)1nJJt’t(il1t’
i dag enriJdr 15 ar siden?

— Nei, ikke nødvendigvis.
Det om har endret seg, er etter
mitt skjønn kravet til forniidling.
Organisasjoner med et politisk
budskap opererer i en media-
virkelighet der inf’ormasjons—
stoyen og —hast igheten er boy-

ynes (lei er kjekt ha dem,
men retter mindre arbeid mot
dem. Det er ikke lenger antall
medlemmer som bestetnrner
styrken til organisasjonen. Satn—
tidig har det skjedd en endring
blant folk, De søker utlop for sitt
engasjement på andre måter,
hvor (le fr kjappere resultat,
uten å matte g gjennom et helt
organisasj onsapparat.

Har miljøbeve,gelsen utvik
let seg annerledes enn artdrejri—
villige ogganisasjoni’r?

— Det er vel heller slik at en
kelte trekk er tydeligere innen
for niiljøbevegelsen, både prole
sjonalisering og det å rette seg
mot markedet. Det skyldes nok
først og fremst at niiljøbevegel
sen er relativt ny og derfor fan
ger opp nye tendenser tidligere,
sier St rømsnes som arbeider ved
Rokkansenteret ved Unix ersite
[et i Bergen,

ere enn for [5 år siden,
Odegard understreker at

ungdom ikke er mindre politisk
aktive enn voksne.

—Jeg har vært opptatt av a
(lefinere politikk bredere enn ren
partipolitikk for nettopp å fange
de nye fonnene for engasjement.
Særlig dreier dette “nye” seg om
mer aksj onsorientere akttvite—
tene - som enkeltsaksdemonstra

TRE ANSAT[E I HORDALAND
Naturvernl’o rhundei Hordaland
har tre ansatte på sitt kontor i
Bergen i tillegg fil en sivilar
beider. To av (le ansatte arbeider
med tidsbegrensede prosjekter.
Daglig leder John Mai’t in Jacob—
sen avviser at heltidsmillo—
vernere er nødvendig for å kun—
iw delta i debatten.

— Mange av sakene våre
dreier seg om utbygginger. Da
er lokalkunnskap viktigere enn
sakkunnskap, sier Jacobsen.

En viktig arbeidsoppgave for

sekretariatet på Vestlandet er å
legge til rette for okt frivillig ar
beid, ejennom å verve med
lemmer og hjelpe nye lokallag i
gang.

Hordaland er Naturvernfor
bundets største fylkeslag malt i
antall ansatte, De andre lagene
har til sammen om lag 3,5 års-
verk, fordelt pa stillinger helt
ned i 10 prosent av et arsverk.

— Regionsekretærene gjør
for eksempel i stor grad økono
misk og administrativt arbeid,
sier Kismul.

— Så de ansatte gjør det kje

delige rut inearbei det?
— Ja, (fet har vi veldig klar

politikk pa. Vasking av do får (le
ansatte gjøre.

[7 400 mennesker er i dag med

( lemmer av Norges Naiuemfor
bund (NNV), tallet er langt la
vere enn topperioden pa be
gynnelsen av 90—tallet da med—
lemstallet lå på ca ‘30 000,

NNVs viktigste satsningsom
rade i’ i arene som kommer er

fremdeles å verne vassdragsna—
turen, å sikre bærekraltig forval
tning a fiskeriressursene og å
redusere klirnagassutslippene.
Men ifølge 5NVs nye markeds
plan skal de na gjøre miilrettede
forsøk mot medlernsgrupper
som familier og kvinner.

VERVEKAMPANJE
— I disse (lager utvikles en \‘er
vekampanje som setter fokus pa
miljø i hverdagen, ved kjok
kenljenken, ved sminkehordet

og i i rimsatnmnenheng. Det er
ikke nok a kjempe fdr stom’e p0—

litfske kampsaker, vi er også
nødt til a vinne medlemmer pa
helhetlig tenking, som for ek
sempel kjemikalier vi Litseties for
i hverdagen, sier \k,’vaine,

Han tilføyer at markedspla—
nen ikke er vedtatt, men den
skal opp på NNVs landsstyre-
mote i begynnelsen m neste
maned,

SATSER PÅ FAMILIE
Den nye kampanjen rettes mot
familiesegmnentet, Sentrale stikk
ord er: “Grønn resept’ og “Den
grønne kokeboken”

“Grønn resept” er et verktøy
som skal sette fokus pa helse-
situasjonen og gi enkle, naturli
ge og effektive tips til Ola og
Karl Nordmann. “Den grønne
kokeboken” skal sette Fokus på
rnilj øvennlige matvaner og være

et hjelpe middel for å lage
im:lie rett er

SPESIALISTSAMFUNNET
\‘evatne nsinner om at som—
funnsutvi kl ingen har fort til
store endringer i menneskers
handlemonsier.

— Fra å være OPPtittt 0V (le
stole mdeologiene og likhetssam—
funnet, er man i dag mer opp
tatt av enkeltsaker. Enkelte
trendforskere kaller det
spesimlistsamfunnet. Men den
av h’tidfstilhud til (len enkelte er
overveldende ,,\ atur og mili 0—

saken finner sjelden plass i hver
dagen og den teknologiske ut
vikling har gitt oss nye interes
ser i form n PC, niohiltelefon,
Tv internett og spill Dette vil i
noen grad antas å gå ut over tid
og anledning til å engasjere seg
i natur og miljø. Dette er en stor

utfordring for oss, sier Vevatne,

Medlemsveksten
tiår for tiår

1970—tallet var en meget god pe
riode tor miljøhevegelsen. Med —

lemstallet la pa eirka 19 000 i
1973 og seks år etterpå var 37
000 personer medlem av NNV

— Vi fikk en voldsom øk
ning i rnecflemsinassen som følge
av store miliødebatter og av olje—
utvinningen. Den første store
miljøkonferansen i Stoekhølni
ble ogsa arrangert i dette tiaret,
sier organisasjonssjef Jan M. Ve
vatne i NNV

80-TALLET
I begynnelsen av BO-tallet kul
minerte Alta-kampen, men Iram
til midten av 80-tallet sank med
lemstallet litt. Da Dag I’lareide
og lllekkulf inntok NN skyllet
en gronn bølge pa ny over lan
det og medlemstallet lå på et
høyt nivå.

— Det moderne miljovernet
som dreier seg om forbruk og
mat begynte å engasjere folk, sier
Vevatnd’.

90-TALLET
Medlemstallet nådde sin topp i
1991 pa cirka 39 000 medler,m
mer. Arene etterpa fikk NNv

store utlordringer å holde på
medlemstallet. \evatne peker pa
turhulens rundt Ltd-saken, eks
klusjonssaken til Kurt Oddfek;ilv
og okonorntske problemer i
1997/98, som arsaker til dalende
medlemstall,

KVALITETSSIKRET
0115! I (fet totale medlemstallet
på 70—tallet er f;imiltemedlemn—
skap og Natur og Ungdom -

medlemmer medregnet.
Blekkulf kom inn i organisi—

sjonerm pa slutten mv BO-tallet,
Blekkull er senere blitt en selv
stendig organisasjon og er ogsa
en arsak tO at NNVs totale med—
lemstall har sunket. Først pa 90—
tallet ble medlemnstallene korn—
gert for faktorene ovenfor.

Fra friviLLig tiL Lønnsarbeider
Mens Norges Naturvernforbund i 1970 hadde seks ansatte, er antallet
i dag femdob[et. Mi[jøbevege[sen har gjennomgått tydetigere
endringer enn andre organisasjoner, mener forsker Kristin Stromsnes.

AUDUN GARBERG
ag@naturvern.no
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Naturvernforbundets medlemsutvikting gjennom de siste 30 ar. tlitustrasjon: Anders Aaseth)
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Natu rvernforbundet
tiL kjökkenbenken
Naturvernforbundets medlemstall ligger i dag betydelig under
topperioden på begynnelsen av 90-tallet. Nå vil forbundet vin
ne nye medlemmer ved å satse på miljø i hverdagen - ved
kjøkkenbenken for eksempel.

F ra i — NØDVENDIG

Profesjonalisering i frivillige or

t
. ganisasloner er nodfvendig for å

overleve i vårt kunnskaps- og in
formasjonssamtunn, mener sti—
pendiat Guro Odegard vedf
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Sørensen som sitter i samferd
selskomiteen for SV synes dci er
et paradoks at Naturvernfor
bundet er sa mannsdominert
bade som organisasjon og pa le
dernivå nar damer generelt sett
er mer opptatt av miljovern enn
menn. Men det er liten tvil om
at sakalte “mannsdominerte”
omrader som energi og klassisk
naturvern, alltid har hatt mye
arrnslag i NNV

— På 60-tallet kom jo det
moderne miljovernet med kvm—
nedominerte omrader som mil
jøgifter, forbruk og mai. NNVs
store utfordring framover blir å
fange den store gruppen av høyt
utdannede kvinner som er opp
tatt av miljovern. Framtiden i

Våre Fiender (FIVH) er NNVs
konkurrent her, men kvinner

trenger en organisasjon som fav
ner bredere enn LIV) I, sier Sø
rensen.

Hun tror miljosaker kolle k
tivtrafikk og luftlorurensning er
vinnere pa kvinnesiden i arene
som kommer.

LEDER = ENERGI
Heidi Sorensen i iltradi e som

leder 25 ar gammel og ledet
Naturvern forbundet I ra i 995-96.

— Er det vanslaligfor hvin ner
å bli leder i in så monnsdorninirt
organisasjon som NNV?

— Det er aldri lett noen ste
der der det er fleriall av menn,
og NNV er i så måte ikke noe
unntak. Men jeg hadde energi

som fagområde, sier hun.
Biologen Honoria Ilamre er

en annen kvinne som har ikledd
seg ledervervet. Det skjedde pe
rioden 1983-86. Ogsa hun var
tungt inne på energisklen. nær
mere bestemt vassdragsvern.

TIDSKLEMMA
Hamre forklarer (le få kvinneli
ge lederne med tidskiemma.

Kvinner klarer ikke å set
te av all tiden et lederverv med—
(ører. Jeg var lærer, i tillegg had
de jeg barn og hjem a ta meg av.

Da jeg gikk av som leder etter
tre ar var jeg skikkelig sliten.
NNV hadde ikke økonomi til å
kjøpe meg fri fra lærerjohben
den gang, forteller Hamre.

Men hun er optimistisk med
tanke på flere kvinnelige leder
skikkelser i NNV i framtida.

— Det gleder meg å se ai
Natur og Ungdom har mange

Ledere:
Anders Hagen (1963-68)
Odd Lohne (1969-71)
Ragnhild Sundby (1972-77)

Hans i. Engan (1978-80)
Per OLav Tveita (1981-82)
RagnhiLd SUndby (1982-83)
Honoria Hamre (1983-87)
Erik Solheim (1988-89)
Eirik Wærner (1989)
Ragnar Vik (1989-91)
Arild Ådnem (1991-93)
Stein Matkenes (1993-95)
Heidi Sørensen (1995-1998)
Erik Solheim (1998-)

Generalsekretærer:
Magne MidttUn (1963-78)
Per FLatberg (1978-80)
Thorbjørn Paute (1980-87)

Rotf Sørli (1987)
Thor Midteng (1987-88)
Jørn SiLjeholm (198890)
Dag Hareide (1990-95)
Helene Bank (tung. 1994)

Terje Kronen (1996-1998)
Kåre Olerud (tung. ut 1998)

Jørund Ubøe Soma (19992002)

Tore Killingland (2002-)

dyktige kvinner, I tillegg mo Na
turvcrnlorbundet bli flinkere til
å støtte opp om kvinner i ar
beidsgrupper som gjør det bra,
sier Hamre.

SUNDBY FØRST
Den aller første kvinnelige lede
ren var Ragnhild Sundby. Hun
leder NNV i perioden 1972-77.
I 1997, på sin 75-arsdag, ble
Ragnhild Sundby utnevnt til
Ridder av 1. Klasse av St. Olavs
orden. Hun fikk ordenen etter
sin mangeårige innsats for norsk
naturvern gjennom blant annet
Naturvernforbundet.

Sundby ble æresmedlem i
Naturvernforbundet allerede i
1984, etter å ha vært formann i
tre perioder, 1972-73, 1975-77
og 1982-83.

Ifølge Naturve rnforbundc
(NNV) inedlernsurtdersøkelse
har organisasjonen sitt tyngde-
punkt av medlemmer mellom
40 og 60 år og er sterkt undere
presentert blant folk under 35
ar.

—De prøver jo ikke en gang
å la tak i NUere som forlater vår
organisasjon, sier NU-leder Ane
Hansdatter Kismul til Natur &
miljø bulletin.

Hun tilløyer at det er ingen
andre miljøorganisasjoner hun
ønsker skal vokse mer enn nett

opp NNV og registerer at flere
tidligere NUere sitter i sentral
siyrei i Not urvernforbundet.

Det gjør (le nok fordi de
har fatt en rolle og plass til å pa
virke N aturvernforbundet. Hvis

flere NUere får rom til a pavirke
NNV vil flere melde seg inn, sier
hun.

IKKE ENIGE I ALT
NU og Naiurvernforbunclet har
ikke sammenf’allende syn i alle

saker og det kan også være en
arsak til at NUerc ikke strøm—
mer til NNV For eksempel er
NU mer positiv til vindinoller
enn NNV

Naturvernforbundei stotter
for øvrig Natur og Ungdom med

300 000 kroner arlig. siden de
er deres ungdomsorganisasjon.— IKKE KONKURRENT
Kampanjeleder Jon Magnar

Haugen i Naturvernforbundet

forteller at de kommer til å jobbe
mer malrettet mot unge natur
vernere framover.

Det er en del mennesker
med fortid i NU i studentlagene
Like for jul fikk vi liste fra Natur
og Ungdom over folk som er
siotiemedlemmer og vi har alle
rede gjort et framstøt, noe som
resulterte i flere medlemmer, sier
1-laugen.

Kismul presiserer at NU ikke

ser pa NNV som en konkurrent.
— Folk som “il støtte NN\’

eller engasjerer seg mo gjøre det
fordi de har lyst, sier hun.

Hvordan gripe yngrebøLgen
Leder Ane Hansdatter Kismul i Natur og Ungdom (NU) mener Natur
vernforbundet må gjøre framstøt mot medlemmer som forlater NU.

- TONE MIKALSEN
tml@naturvern.no

Heidi Sorensen og Honoria Hamre er to av tre kvinnelige ledere Norges Naturvernforbund. Begge hadde energi som fagomrade.

Kun tre kvinner
- bLant mange menn

TONE MIKALSEN
tmi@naturvern rio

I Norges Naturvernforbunds (NNV) 90 år lange historie finner vi bare’
tre kvinnelige ledere. — NNV store utfordring framover blir å fange
kvinnene, sier stortingsrepresentant og tidligere leder Heidi Sørensen.

Leder i NU, Ane Hansdatter Kismul Kampanjeieder i NNV, Jon Magnat Hau

gen.

I

MiLjøtorget
- .-:,-‘.

-‘i,

VELUX®
TAKVINDUER

www.VELUX.no

Sør-Trøndelag
Fylkeskommune NOFO

www. n ofo. n o
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kalenderen

3. JUNI
Seminar om helse og partikler.

Sted: Oslo

Arr,: Bedre Byluft/ Vegdirekto

ratet og SFF,

li. 22 07 34 88

15.- 16. JUNI
Eriergiutford ringer i fremtidens

bygg.
Sted: Grimstad.

Arr: Hogskolen i Agder,

TIf. 37 25 30 10

3. - 8. AUGUST
Natur og Ungdoms sommerleir

Sted: Tangen ved Mjøsa

TIf: 97 04 02 66

Sommerleir@nu.no

12. - 15. AUGUST
Vassdragstreff for vern av Vets

na

www.vernvefsna.com

15.-16. NOVEMBER
Nordisk fjeLLrevseminar

Sted: Teveltunet FjelLstue, Me

raker.

Arr: Prosjekt Fjelirev

www.fje llrev.n o

3OMPe4.

‘4
24f4

Trykkker

re da k sj on

— Det er jo egentlig Vettisfus
sen som er nasjonaliossen, da.
Selv om Nitimen karet et stryk
oppe i Målselv til nasjonalioss,
var det vi som vant blant de ur—
deritlige fbssene, ftwteller en ikke
helt upartisk Frank Fidegard
1-lan arbeider for Årdal Arrange
ment, som skal omo’ fos
sen for turister.

KJØPTE FOR Å VERNE
Da den daværende Vestlandske
kretsfurcntng for riaturf redning
skjønte at vare store fosser var
truet av utbygging, startet de en
innsanilingskampanje. Makt var
å kjøpe opp fallrettighetene til
Vettisfossen tor å sikre denne
mot utbygging. ifølge Vestland
ske Natut’ernforenings historie-
skrift “St vakt om naturen” fra
1S)bB tok det en del tid å samle
inn den nødvendige sum, I 5
000 kroner. Det ble blant annet
organisert en liste i Aftenpoten.
der man samlet inn 40 kroner
fra hver deltaker. I 1923 gikk
grunneieren med på et evig
varende servitutt til Naturvern-
foreningen og Ta risi foreningen.
og i 1924 ble fossen vernet mot
all utbygging ved kongelig reso
lusjon.

MAJESTETISK DALFØRE
lossen innerst i Utladalen, er og
så kalt “Norges Grand Canyon”
Nærmeste bilvei er en og en halv
times gange unna, og flere fos
ser kaster seg nedover sidene i
den umatehg trange vestlands
dalen. Dalen blir stadig et stør
re turistmal, og Petter Lovdal ar
heider for at flere skal komme
dit. Blant annet driver han skjøt—
sel og slatt i dalen for å ivareta
kulturlandskapet, og legger til
rette tor turer intiuver dalen på
vinterstid.

Slekta mi kommer fra
Avdal i Utladalen, og vi ønsker

at flest mulig skal få se denne
perlen. Utladalen og Vettisfos
sen er noe av den mest majeste
tiske naturen som finnes, og ver
net har vært viktig for å ta vare
på det. At den ble vernet så tid
lig, viser at myndighetene og
organisasjonene har vært veldig
oppmerksomme pa fossen, sier
Lovclal, som kan fortelle at fos—
sen har blitt brukt til tømmer

floting.

— Den var viktig for nær
ingsutviklingen i Årdal i gammel
tid, og jeg haper den fortsatt kan
være det, som turistmal, sier
Løvd:il.
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Forbundets foss
Høy og majestetisk ligger den der, Nord-Europas høyeste,
uutbygde fossefal.L Vettisfossen i Årda[ er kronjuveten i norsk
fossenatur. Men hvem eier falirettighetene? Jo, Naturvern-
forbundet og Turistforeningen.

KRISTIAN S. AAS
kristian.aas@studenm.uib.no

Vettisfossen eies av Naturvernforbundet og Turlstforeningen.
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“Busser drevet mcd hydrogen må være noe av det tristeste

man kan skrive om. Hvem gidder lese om sånt?”
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